
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
معاون سیمای رسانه ملی با انتقاد از نگرش دولت:
تلویزیون را واحد سمعی و بصری 

خود می دانند
این روزه��ا عدم اختصاص بودجه  مناس��ب 
از س��وی دولت برای صداوس��یما باعث اختلال 
در س��اخت برنامه های تولیدی س��ازمان شده و 
انتقادات بس��یاری را به دنبال داش��ته است و در 
ادامه  واکن��ش انتقادی محمد س��رافراز، رئیس 
سازمان صداوسیما، این بار معاون سیمای رسانه 
ملی در گفت وگو با جام جم از وضعیت بغرنج این 
رسانه مهم به دلیل عدم توجه دولت سخن گفت. 
علی اصغر پورمحم��دی در این باره گفت: بودجه 
دستگاه های کشور به شکل واقعی دیده نمی شود. 
اکثر دستگاه ها با کسری بودجه مواجهند و این 
معضل فقط شامل سازمان صداوسیما نمی شود. 
عملک��رد بودجه ای ما در س��ال 92 مبلغ 2700 
میلیارد تومان بوده اس��ت، حال چگونه است در 
سال 94 بودجه ای که مجلس به پیشنهاد دولت 
برای س��ازمان مصوب می کند، می ش��ود 2100 
میلی��ارد؟! حول و ح��وش س��ال های 90 و 91 
یکسری منابعی موجود بود که رسانه ملی از آنها 
استفاده می کرد. دولت های وقت هم کمک هایی 
می کردن��د. دیگر ن��ه آن منابع وج��ود دارد و نه 
کمکی می رس��د. این را ه��م باید در نظر گرفت 
که از همین بودجه 2100 میلیاردی، قرار است 
1200 میلی��ارد آن از آگهی های بازرگانی تامین 
ش��ود و دولت فقط 900 میلیاردش را پرداخت 
کند. از س��وی دیگر، به علت رکود اقتصادی در 
کشور، تلویزیون نمی تواند 1200 میلیارد آگهی ها 
را محقق کند. پورمحمدی افزود: به خاطر کسری 
بودجه عملا سریال س��ازی تعطیل ش��ده است. 
سریال حضرت موس��ی)ع( آنقدر به درازا کشید 
که سلحشور مرحوم ش��د! پروژه سلمان فارسی 
میرباقری قرار است با کدام پول ساخته شود؟ و 
نیز سریال های شهیدان صیادشیرازی، بروجردی، 
باکری و مطهری. مجبور شدیم به جعفری جوزانی 
اعلام کنیم س��ریال پوریای ول��ی در اولویت مان 
نیس��ت، برای اینکه پ��ول س��اختش را نداریم. 
مسؤولان ما عملا دارند به سمتی حرکت می کنند 
که تلویزیون تعطیل شود و مردم به ماهواره سوق 
پیدا کنند. این رویکرد، خس��ارت های فرهنگی 
زیادی دارد. معاون س��یمای رسانه ملی با انتقاد 
از نوع نگرش دولت فعل��ی افزود: در حال حاضر 
تلویزیون به نوعی واحد تبلیغاتی دولت شده است. 
یا رئیس دولت در تلویزیون در حال صحبت است 
یا وزرا و مدیران کل دس��تگا ه های دولتی. مردم 
از م��ا گلایه دارند چرا همه اخبار دولتی اس��ت؟ 
پس مردم در کجای اخبار قرار دارند؟ با این حال 
اگر کوچک ترین انتقادی مطرح ش��ود، دولت آن 
را برنمی تابد. افرادی در بدنه دولت هس��تند که 
تلقی شان از صداوس��یما، در حد واحد سمعی و 

بصری دولت است!

و امنیت هست
بی ترس و بی تشویش از روشنفکران

به مصباح و یزدی سلامی دوباره خواهم کرد
و به هرکس که به بازی و همبازی احترام گذاشت

و نمی ترسم که بگویم
درود بر جناح راست متمدن

درود بر موتلفه و اصولگرا و جبهه پایداری
و مرگ هیچ موری را آرزو نخواهم کرد

حتی اگر آن مور، »میر« موران باشد
و نخواهم گفت مرگ بر مدعیان دروغین آزادی

فقط به یاد خواهم داش��ت چه کس��ی وقتی که 
داشت مات می شد صفحه شطرنج را بر هم زد

و فتنه  بر پا کرد؛ فتنه »اکبر«
و گول ادعاها را نخواهم خورد

و تمدن و دموکراسی را در همین گام های اولش 
می خواهم

 در احترام به چراغ قرمز،
و خط قرمز

و در رعایت حق تقدم عابر پیاده در نردبام سفید 
خیابان ها

و در خضوع به پلیس راهور
و در اطاعت از »مرد راهبر«

و در....
تا نوبت چیزهای دیگر هم برسد...

همینکه اینجا دریچه ای هس��ت ک��ه »از آن به 
ازدحام کوچه خوشبخت بنگریم«

همینکه اینجا صندوق هست
و کمپین هست
و زنان هستند
و مترو هست

و امنیت هست
و عربستان نیست

و یمن نیست
و داعش نیست
خدای را سپاس
 خدای را سپاس
 خدای را سپاس

مانا این اساس
و پایا این سقف و این ستون

و خانه آبادان تر
و دست سبز درختان آگاهی به آمین بلند باد

مهندس علی اکبر رنجبر کرمانی

در نشست تقدیر از خانواده شهدای مدافع 
حرم مطرح شد

فیلم »بادیگارد« رسالت مهمی دارد

از امروز چهارشنبه فیلم »بادیگارد« همراه با 
آثار دیگر اکران نوروزی روی پرده سینماها برای 
تماشای مخاطبان علاقه مند به سینمای ارزشی 
ق��رار می گیرد و در یک��ی از آخرین نمایش های 
خصوص��ی این فیلم پیش از اک��ران، »بادیگارد« 
هم��راه با تجلیل از خانواده ش��هدای مدافع حرم 
و ب��ا حضور ابراهیم حاتمی کیا، کارگردان و پرویز 
پرس��تویی بازیگر این فیلم در تالار ایوان شمس 
به اکران درآمد. ابراهیم حاتمی کیا در این مراسم 
ضمن اظهار خرسندی از حضور در کنار خانواده 
و فرزندان ش��هدای مدافع حرم ضم��ن انتقاد از 
رفتار برخی افراد معارض گفت: عده ای طعنه زن 
می گویند »حاج ابراهیم به سوریه برو«، اگر توفیق 
پیدا کنم و این اجازه را داشته باشم که در رکاب 
این عزیزان باش��م، حتماً خواهم رفت. در 8 سال 
دفاع مقدس هم من اس��لحه به دس��ت نگرفتم، 
توفیق نداش��تم اما همیش��ه دوربین در دس��ت 
داشتم و فضای فرهنگی را منعکس می کردم که 
روایت فتح مهم ترین آنها بود. حاتمی کیا ادامه داد: 
در رابطه با مسائل سوریه، عراق و لبنان همیشه 
به دنبال آن بوده ام که چطور می ش��ود درباره این 
فضا ح��رف زد و آن را دراماتیزه کرد که در قالب 
نمایش قابل فهم باشد، کار بسیار دشواری است و 
نیاز به آزمون و خطای فراوان دارد. در این مراسم 
پرویز پرس��تویی، بازیگر نقش »حاج حیدر« هم 
گفت: ما یک ماهی اس��ت که تلاش می کنیم به 
یک عده جماعت منتقدنم��ا بفهمانیم که فیلم 
»بادیگارد« برای جشنواره و جایزه ساخته نشده 
است، این فیلم برای خود یک رسالتی دارد که این 
رسالت را محافظان امروز ما و تازه نفس ها به دوش 
دارند. فیلم »بادیگارد« برای این فضا ساخته شده 
است که هنوز مدافعیم و هنوز محافظیم و هنوز 
جنگ تمام نشده، در غیر این صورت سردار قاسم 
س��لیمانی و یارانش الان در خانه نشسته بودند. 
صاحبان بادیگارد شماها هستید، صاحبان بادیگارد 
مردمانی هس��تند که درد و رن��ج را می فهمند، 

مردمانی هستند که مسؤولیت را می فهمند.

برگزاری نخستین کنگره شعر 
شهدای مدافع حرم

علیرضا قزوه در مراس��م برگزاری نخستین 
کنگره شعر شهدای مدافع حرم اظهار کرد: این 
همایش و کنگره مظلومانه ترین همایشی است 
که در کش��ور برگزار شده و ما هنوز نتوانسته ایم 
آنچنان که شایسته مقام ش��هدای مدافع حرم 
اس��ت، برنامه ای را برگ��زار کنیم؛ می توان گفت 
ش��هدای مدافع حرم جزو مظلوم ترین شهدای 
انقلاب از آغاز تا امروز هس��تند.  وی افزود: امروز 
خط مقدم دفاع از انقلاب اسلامی حرم حضرت 
زینب)س( و سرزمین سوریه است و بزرگ ترین 
آدم های��ی ک��ه اتفاقات انقلاب ام��ام خمینی را 
رقم می زنند، کس��انی مثل شهدای مدافع حرم 
و بزرگانی مثل حاج قاس��م س��لیمانی و س��ید 
حسن نصرالله، شیخ نمر و شیخ زکزاکی هستند 
که دارن��د از انقلاب امام و انق��لاب واقعی ایران 
اسلامی دفاع و خط امام را دنبال می کنند.  مدیر 
مرکز آفرینش ه��ای ادبی حوزه هنری گفت: در 
روزگاری که استکبار و قدرت هایی مانند آمریکا و 
انگلیس آخرین نفس های خود را می کشند، این 
انقلاب، انقلابی است که استکبار را شکسته و این 
کار را بچه های بسیج و سپاه قدس و دانشمندان 
هسته ای ما و کسانی که در راه شهادت رفته اند، 
انجام داده اند و اینها بودند و هس��تند که آمریکا 
را پ��ای میز مذاکره آوردن��د.  قزوه افزود: اینها از 
کسی مثل حاج قاسم سلیمانی حساب می برند 
زیرا اوست که دارد معادلاتشان را به هم می زند. 
انقلاب امام امروزه به ده ها میلیون شیعه در دنیا 
وصل شده و دارد اتفاقات قشنگی را رقم می زند. 

افزایش قیمت بلیت سینما در سال 95
در جلس��ه شورای صنفی نمایش قیمت های 
جدید بلیت س��ینما اعلام شد که شامل افزایش 
قیم��ت در روزه��ای پایان��ی هفته خواه��د بود. 
غلامرضا فرجی، سخنگوی شورای صنفی نمایش 
با بیان این مطلب افزود: پیشنهاد شورای صنفی 
قیمت ش��ناور برای س��ینماهای مدرن و ممتاز 
در روزهای پنجش��نبه و جمعه اس��ت که تقدیم 
سازمان سینمایی ش��د و با تصمیم گیری نهایی  
قیمت بلیت ها بزودی اعلام می ش��ود. وی درباره 
پیشنهاد شورای صنفی به سازمان سینمایی گفت: 
شورا قیمت پنجشنبه و جمعه سینماهای مدرن را 
10 هزار تومان، قیمت بلیت سینماهای ممتاز را 8 
هزار تومان پیشنهاد داد و در روزهای دیگر هفته 
قیمت بلیت س��ینماهای مدرن 8 هزار تومان و 
قیمت بلیت سینماهای ممتاز 7 هزار تومان است. 
همچنین قیمت پیشنهادی شورا برای سینماهای 
درجه یک، 7 هزار تومان و درجه 2، 6 هزار تومان 

برای تمام ایام هفته بوده است. 

 مرتضی اسماعیل دوست: فیلم دفاع مقدسی 
»تا آم�دن احمد« در ش�رایط س�ختی به 
اک�ران درآم�ده اس�ت. از س�ویی چندی 
پی�ش یک�ی از نش�ریات س�ینمایی تیتر 
»کم مخاطب تری�ن فیلم 20 س�ال اخیر« را 
برای این فیلم انتخاب کرد که این مس�اله 
درددل های عوامل این اثر س�ینمایی را به 
همراه داش�ت ت�ا در گفت وگویی صریح به 
واکنش درباره این مطلب و مشکلات متعدد 
س�ینمای دفاع مقدس بپردازن�د. از این رو 
مباحثه ای درباره معضلات سینمای ایران با 
عوامل فیلم »تا آمدن احمد« شامل صادق 
صادق دقیق�ی )کارگ�ردان(، پروانه مرزبان 
)تهیه کننده( و پرهام دلدار )بازیگر( صورت 
گرفت که از دل آن پیشنهادی ارزنده مبنی 
بر تش�کیل گروهی خاص برای س�ینمای 

دفاع مقدس حاصل شد.

 در ابت�دا درب�اره تیت�ر یک�ی از نش�ریات درباره 
کم مخاطب بودن فیلم »تا آمدن احمد« می خواستید 

نکاتی را عنوان کنید.
مرزب�ان: دلخوری من این است چرا باید یک روزنامه 
اینگونه بی رحمانه با یک اثر دفاع مقدسی که با هزار 
زحمت س��اخته می ش��ود، برخورد کن��د؟! باید یک 
خبرنگار س��ینمایی زمینه هنری داش��ته باشد و از 
شرایط فیلمسازی در کش��ور آگاه باشد و اینگونه با 
تیتر »کم مخاطب ترین فیلم 20 سال اخیر« با یک اثر 
ارزشی برخورد نکند. ما همه از یک خانواده ایم، نباید 
اینگونه با فیلمی که چند جایزه داخلی و خارجی برده 
و در حال تلاش برای فروش در س��خت ترین شرایط 
اس��ت، برخورد شود. چه سودی برای آن نشریه دارد 
فیلمی را که درباره رش��ادت های مردم است اینگونه 
پایمال کند؟! آیا شهدا برای این افراد ارزشی ندارند؟ 
مردم ما در آن دوران با تمام وجود روبه روی دش��من 
ایس��تادند و جان خود را فدا کردند و باید برای آثاری 
که در راستای نمایش آن رشادت ها ساخته می شود 
اهمیت قائل ش��ویم نه اینک��ه اینگونه با خصومت با 
آن برخ��ورد کرده و با تیتر مش��خصی تحقیر کنیم! 
با توجه به ش��رایط محدود اکران، همین فروش »تا 
آمدن احمد« هم قابل توجه اس��ت. همین فیلم در 
جشنواره »جیپور« بهترین جایزه را برای کارگردانی 
در بخش اصلی و بهترین فیلم در بخش جنگ و صلح 

به دست آورد.
 البته نوع آماری که درباره فروش فیلم های داخلی 
اعلام می شود جای بحث دارد و از طرفی برای رسیدن 
به نتیج�ه ای واقعی درباره آثار کم مخاطب، ش�رایط 
مختلفی از جمله نسبت فروش فیلم به میزان صندلی 

را هم باید در نظر گرفت.
صادق دقیقی: همین طور اس��ت و آن نشریه شرایط 
درس��تی را در ای��ن آمار در نظر نگرف��ت. »تا آمدن 
احمد« در بدترین وضعیت و تنها در چند تک سانس 
به قول ش��ما خوابگاهی! اکران شد و در این شرایط 
نباید انتظار فروش بالایی داشت. به نظرم برای اکران 
بای��د طوری برنامه ریزی کنند که حداقل 2 هفته به 
فیلم ها در همه سانس ها فرصت داده شود تا شرایط 

یکسانی به وجود بیاید.
دلدار: اصلا فیلم ما همچنان در حال اکران است که 
روزنامه »سینما« چنین آماری می دهد! به نظرم این 

اشتباه به دلیل خواب زدگی آقای جیرانی پیش آمد!
 منظورتان چیست؟

دلدار: من آقای جیرانی را سال هاست که از آموزشگاه 
چهره های ماندگار می شناسم و به دلیل اینکه سال ها 
در کنارش��ان بودم به خوبی از احوالات ایش��ان آگاه 
هستم. برای نمونه به دلیل علاقه ای که برای حضور 
در آثارشان داشتم، به شخصه مدتی جزو عوامل پشت 
صحنه و به نوعی راننده ایشان شدم و معمولا مسیری 
طولانی را به دلیل اینکه مقصد را اعلام نمی کرد و در 
ماشین به خواب می رفت، باید بی هدف می رفتم! در 
دوره ای هم که ایشان در حال ساخت مستندی درباره 
200 چهره سینمای ایران بود، حتی در زمان مصاحبه 

کردن هم پیش می آمد که یک دفعه خوابش ببرد!
 خواب که مساله ای پذیرفتنی است!

دل�دار: فقط این نیست و من می خواهم برای اولین 
بار مساله ای را اینجا درباره برخی معضلات سینمای 
ایران و درباره ایشان بیان کنم. متاسفانه بنده شاهد 
جذب س��رمایه به صورت غیرمتعارف توسط آقای 
جیرانی در پروژه »پارک وی« بودم. زمان س��اخت 
ای��ن فیلم علاقه خودم را برای ب��ازی اعلام کردم و 
ت��لاش زیادی هم انجام دادم اما ایش��ان تمایلی به 
این همکاری نداشت و برای این فیلم دنبال انتخاب 
بازیگر با شرایط مش��خصی رفتیم، در این میان به 
ایشان پیشنهاد حضور اسپانسری برای فیلم را دادم 
تا به نوعی دل ایشان را به دست آورم و آقای جیرانی 
ه��م موافقت ک��رد و قرار ش��د 20 درصد معامله را 
ه��م به من بدهد. ف��ردای آن روز من خانمی را که 
پدر س��رمایه داری داش��ت برای این کار به ایش��ان 
معرفی کردم و آق��ای جیرانی به راحتی برای یکی 
از نقش ه��ای فرعی آن خانم را انتخ��اب کرد. یادم 
می آید در آن زمان فیلم »پارک وی« با 3 ش��ریک 
در حدود 300 میلیون تومان هزینه به همراه داشت 
و آن اسپانس��ر ک��ه در واقع مالکی در ش��هریار بود 

می خواست حدودا 80 میلیون تومان پول برای بازی 
دخترش بدهد که آقای جیرانی به ایش��ان گفت به 
ج��ای پول به او ملک بدهد! که البته به دلیل اینکه 
آقای جیرانی می خواستند مرا دور بزنند، آن معامله 

هم شکل نگرفت.
 بای�د به طرف مقابل هم فرصت پاس�خگویی داد و 
نمی توان یکطرفه قضاوت کرد. بگذریم و بپردازیم به 
بحث سینمای دفاع مقدس و معضلات بسیاری که در 
سال های اخیر رخ داده است حتی شرایط به گونه ای 
است که به جای نقد فیلم »تا آمدن احمد« بهتر است 

به این دردها بپردازیم.
صادق دقیقی: متاسفانه در سال های اخیر با دیپلماسی 

لبخند می خواهند همه چیز را سرهم بندی کنند!
 یعنی سیاسی کاری در سینما هم نفوذ کرده است؟

صادق دقیقی: من اینگونه تصور می کنم و براس��اس 
آنچه مش��اهده ش��ده اس��ت اصلا اولوی��ت دولت، 
فرهنگ و هنر نیس��ت در صورتی که اگر در فرهنگ 
س��رمایه گذاری کنیم در بقیه بخش ها هم پیشرفت 

خواهیم کرد.
 متاس�فانه ارزش والای فرهنگ در ذیل بخش های 
مختلف قرار می گی�رد و س�ینمای دفاع مقدس هم 

بخش مهمی از این نادیدگی است.
صادق دقیقی: م��ن فکر می کنم مدی��ران میانی در 
سازمان سینمایی نفوذ کردند و مشاوره های نادرستی 
به رئیس سازمان سینمایی می دهند. من سیاستمدار 
نیستم اما می بینم افرادی هستند که در دولت گذشته 
شرایط فیلمسازی نداشتند و حالا بودجه مناسبی در 

اختیار گرفتند.
 شما از روش سیاستمدارانه برخی مدیران استفاده 
نکنید، چ�را که وضعیتی بدتر از ای�ن برای فیلم تان 
پیش نخواه�د آمد. پس خیلی صری�ح عنوان کنید 

سرچشمه معضلات امروز سینمای ما در کجاست؟
صادق دقیقی: من ترسی ندارم و در این گفت وگو همه 
چیز را خواهم گفت. به نظ��رم امثال آقایان علیرضا 
ش��جاع نوری در بدنه س��ینما نفوذ کرده و در جهت 

برخورد با سینمای دفاع مقدس اقدام می کنند!
 شما دلیل مناسبی برای بیان این مساله دارید؟

صادق دقیق�ی: ما با ایش��ان درباره فیلم مان صحبت 
کردیم و متاسفانه برخورد نامناسبی داشتند.

مرزبان: بنیاد فارابی به دنبال این بود فیلم »تا آمدن 
احمد« در بخش��ی از جش��نواره ک��ودک و نوجوان 
شرکت کند و زمانی که پیگیر ماجرا شدیم، پی بردیم 
ای��ن فیلم مورد پذیرش قرار نگرفت. به این خاطر به 
فارابی مراجعه کردیم و من از آقای شجاع نوری دلیل 
این مساله را پرسیدم که ایشان با لحن تندی عنوان 
کرد خودم این فیلم را انتخاب نکردم و حتی گفت از 
سینمای دفاع مقدس خوشش نمی آید! اما بعد حرف 
خود را پس گرفت. به هر حال با این نوع تفکری که 
در بدنه سازمان سینمایی وجود دارد، چه انتظاری باید 

داشت؟!
 معض�لات س�ینمای دفاع مقدس چنان گس�ترده 
بوده که از تولید رو به کاهش این نوع سینما تا ایجاد 
شرایطی برای دیده نشدن این آثار حرف های بسیاری 

برای گفتن وجود دارد.
مرزبان: من فکر می کنم برخی ها می خواهند سینمای 
دفاع مقدس را نابود کنند. درباره س��اخته شدن فیلم 
»ت��ا آمدن احمد« با وج��ود برخی کمک هایی که از 
بنی��اد فارابی صورت گرفت باز ه��م دچار معضلات 
بس��یاری ش��دیم. من فکر می کنم اگر می خواهند 
هنوز نام شهدا گرامی داشته شود و یادشان در میان 
نس��ل های مختلف زنده بماند باید برای س��ینمای 
دفاع مقدس ارزش قائل ش��وند و متاسفانه اینچنین 
نیست. آن جوان ها جانشان را برای مملکت دادند تا 
این مس��ؤولان به راحتی امروز بتوانند حضور داشته 
باشند! حتی اگر این مسؤولان سینمایی به سینمای 
دفاع مقدس علاقه ای ندارند، باز هم موظف هس��تند 
بودجه ای مناسب را در اختیار افرادی که علاقه مند به 

این نوع سینما هستند، اختصاص دهند.
 ش�ما بیش از 30 س�ال اس�ت به طور مشخص در 
س�ینمای دفاع مقدس کار می کنید. آیا در سال های 

اخیر با آقای ایوبی دیداری داشتید؟
مرزب�ان: خیر! به دنبال دیداری با ایشان نبودم، چون 
آنطوری که ش��نیدم ایشان فرصت چندانی ندارند! و 

نمی خواهم خودم را معطل وقت گرفتن کنم.
 با این شرایط برای ادامه فعالیت در این سینما ناامید 

نیستید؟
مرزب�ان: من در گذش��ته زندگینامه های ش��هدای 
بس��یاری را می خواندم و خیلی دگرگون می ش��دم 
وقتی به اعتقادات پاک آنها می رسیدم و از این جهت 
خود را مدیون دفاع مقدس می دانم و با س��ال ها کار 
در گروه ش��اهد تلویزیون و سینمای دفاع مقدس اگر 
بخواهم از این س��ینما بروم، به نظرم به خون شهدا 

خیانت کرده ام!
 چه ش�د که داس�تان فیلم »تا آم�دن احمد« را به 

جزیره خارک بردید!
مرزبان: ما برای س��اخت مستندی درباره یک شهید 
به جزیره خارک رفته بودیم که مردم از ما خواستند 
فیلمی س��ینمایی در آنجا بسازیم، چرا که تا به حال 

فیلمی در آنجا ساخته نشده بود.
صادق دقیق�ی: البته ما حتی نتوانس��تیم یک فریم 
فیل��م در جزیره خارک بگیریم و با وجودی که آماده 

فیلمبرداری بودیم، در آن جا ما را دیپورت کردند!
 دلیل این مساله چه بود؟

صادق دقیقی: یکی از مش��کلات م��ا همین بود که 
جغرافیای جزیره خارک را نتوانستیم در فیلم نشان 
دهیم و ش��رکت نفت به دلایل نامش��خصی مانع از 
این کار ش��د. نمی دانم شاید از نظر آنها ساخت فیلم 

دفاع مقدسی خطرناک بوده است؟!
مرزبان: من نگران از بین رفتن سینمای دفاع مقدس 
با این شرایط هستم. آنهایی که صحبت از سینمای 
ارزشی می کنند، چرا در عمل کاری انجام نمی دهند 
و اینگونه ب��ا بدترین وضعیت و بی صدا فیلم ما را در 

اکران نابود کردند!
 انجمن سینمای انقلاب و دفاع مقدس در این شرایط 

ناگوار کمکی نکرده است؟
مرزب�ان: آنها در برخی م��وارد کمک هایی کردند اما 
چندان بودجه ای در اختیارشان نیست و تنها می توانند 
شهرک دفاع مقدس را در اختیار ما قرار دهند. شاید 
در گذشته به دلیل بودجه ای که داشتند حمایت های 
بیش��تری می کردند اما حالا چنین ش��رایطی وجود 
ن��دارد. حرف اصلی من خطاب ب��ه وزارت فرهنگ و 
ارشاد اس��لامی و سازمان سینمایی است که موظف 

هستند به این سینما کمک کنند.
 شاید از نگاه برخی افراد این نوع سینما دیگر چندان 
مخاطبی ندارد یا آثار موفقی ساخته نشده است، در 
صورتی که همین امس�ال فیلم خوب »ایس�تاده در 
غبار« را داشتیم که مورد تحسین همگان قرار گرفت 
و فیلم پرمخاطبی مانند »شیار 143« در همین گونه 

سینمایی شکل گرفت!
دلدار: اینها بهانه است و نمی خواهند کمک کنند!

مرزبان: من می گویم بودجه س��ینما باید برای همه 
بخش ها تقسیم شود و همانند گروه »هنر و تجربه« 
می توانند چند سالن را برای آثار دفاع مقدسی در نظر 

بگیرند.
 پیشنهاد خیلی خوبی است که گروهی در سازمان 
سینمایی برای گروه دفاع مقدس در نظر گرفته شود 
و سالن های خاصی برای اکران هم منظور شود و این 
ش�رایط می تواند در برنامه ریزی مس�ؤولان امر قرار 
گیرد اما مساله این است که تولید این نوع سینما باید 
به شکلی منسجم درآید و آثاری مناسب برای اکران 

شکل بگیرد.
مرزب�ان: مخاطب برای س��ینمای دفاع مقدس هنوز 
وجود دارد و در س��ال های پیش آثار خیلی خوبی در 
این نوع سینما شکل گرفت و اگر حمایت لازم از زمان 
تولید به عمل  آید، حتما خیل��ی از افراد دغدغه مند 

دوست دارند در این سینما کار کنند.
دلدار: ش��ما ببینید چه تعداد زیادی فیلمنامه برای 
تولید آثار دفاع مقدسی به انجمن سینمای انقلاب و 
دفاع مقدس ارائه می شود. پس متقاضی اینگونه فیلم ها 

وجود دارد.
صادق دقیقی: باید مس��ؤولان بخواهند تا این مساله 
شکل بگیرد و انگار برخی ها اصلا توجهی به سینمای 
دفاع مقدس ندارند، مثلا شما وقتی در میان رسانه ها 
پیشقدم می شوید و ما را دعوت می کنید، مگر کسی 
به شما این مساله را گفته یا درآمدی از این پرداختن 
به شما می رس��د؟! پس خودتان دغدغه دارید که به 

این نوع سینما می پردازید و افراد متولی امر 
هم باید چنین نگاهی داشته باشند و آن 
زمان خیلی از مشکلات تولید و اکران حل 
خواهد ش��د. وضعیت امروز ما در اکران را 
ببینید، اگر این مسؤولان تنها یک میلیارد 
تومان در س��ال برای زم��ان پس از تولید 
فیلم ها اختصاص دهند، همین آثار موجود 
با اس��تقبال مواجه خواهند ش��د. اگر به 
سینمادار پول لازم را بدهند تا فرصت لازم 
یک ماهه برای اکران فیلم ها داشته باشد 
حتما س��ینمای دفاع مقدس مورد توجه 
مخاطب قرار می گیرد. همین پیشنهادی 
ک��ه مطرح ش��د خیلی خوب اس��ت که 
گروه��ی ب��رای س��ینمای دفاع مقدس با 
مدیری مش��خص ش��کل بگیرد و از این 
طریق بتوان موجب هماهنگی تشکل های 

مختلف برای حضور در سینما شد.
مرزبان: معتقدم فیلم های ارزش��ی با یک 

هماهنگی درست حتما دیده خواهد شد.
دلدار: من از کودکی در سینما در بخش های مختلف 
تولیدی بودم و همه این س��ال ها را که نگاه می کنم 
می بینم دلیل کمبودها در سینمای دفاع مقدس این 
اس��ت که مسؤولان توجیه نیس��تند و اصلا برایشان 
نتیجه سینمای ایران مهم نیست. برخی هنرمندان 
دغدغ��ه دارند اما فضای لازم وجود ندارد، البته قبول 
دارم برخی افراد در آثارش��ان دنبال شعار هستند. به 
نظرم سینمای دفاع مقدس بهترین حوزه ای است که 
موجب هدف اصلی سینما یعنی سرگرمی در تماشاگر 

خواهد شد.
 چون می توان در آن قهرمانانی دس�ت یافتنی برای 

مخاطب ساخت.
دل�دار: بله! قهرمان در داستان ها و فضای اکشنی که 
وجود دارد می تواند موجب جذب مخاطب ش��ود. اما 
نگاه های اشتباهی که به دلیل عدم وجود آگاهی رخ 
می دهد باعث محدودیت هایی برای فیلمنامه نویسان و 

عوامل سینما در اینگونه آثار شده است.
 از س�وی هنرمندان هم قصوری بابت عدم توجه به 

ساخت اینگونه آثار بوده است؟
صادق دقیقی: اگر شرایط مناسبی باشد و حسادت هایی 
از طرف برخی ها صورت نگیرد، ما فیلمسازان خوبی 
مانند آقای حاتمی کیا داریم و جوان هایی هستند که 
می توانند آثاری خوب با کاری گروهی تولید کنند. اما 
این موضوع نیاز به حمایت لازم در تولید و اکران دارد.
دلدار: س��ینمای دفاع مقدس توان ساخت فیلم هایی 
درباره قهرمانان بزرگ ما را برای مخاطبان نسل های 

مختلف دارد اما متاسفانه توجهی به آن نمی شود.
 درباره س�ینمای حاتمی کیا حرف زدی�د و در ایام 
جش�نواره فجر می گفتی فیلم »بادی�گارد« را خیلی 

دوست داری.
صادق دقیق�ی: بله! به نظرم »بادیگارد« بهترین فیلم 
جش��نواره بود و کارگردانی بس��یار ش��اخصی دارد. 
البت��ه من فیلم »ابد و یک روز« را هم دوس��ت دارم 
اما معتقدم در برابر فیلم »بادیگارد« تنها یک تله فیلم 
است! چرا که فیلم حاتمی کیا کاملا سینمایی است 
و دلیل ندادن جایزه به این فیلم واقعا تعجب برانگیز 

است. 
 قبلا که ب�ا هم حرف می زدیم عن�وان کردی فیلم 
»تا آمدن احمد« اس�تراتژیک ترین فیلم س�ال های 
اخیر سینمای ایران اس�ت. برای این نوع سینما چه 
مختصاتی قائل هستی که این عنوان را برای فیلمت 

در نظر گرفتی؟
صادق دقیقی: ببینید! س��ینمای اس��تراتژیک برای 
م��ن در قال��ب س��ینمای ارزش��ی و قابل دف��اع از 
مرزهای ایران می گنجد و خیلی عامیانه بگویم این 
نوع س��ینما سینمایی است که می خواهد به مساله 
امنیت ملی بپردازد. من ادعایی برای س��اخت فیلم 
»تا آمدن احمد« ندارم اما اگر مس��ؤولان سینمایی 
به این اثر توجه می کردند به این نکته مهم در فیلم 
می رسیدند که ما به دنبال نمایش اخلاق پسندیده 
ایرانی ها و دوس��تی مردمان ایران در برابر عراقی ها 
بودیم. متاس��فانه حتی برخی ها از اینکه س��خنی 
از ام��ام راح��ل)ره( در فیلم ما وج��ود دارد، مخالف 
بودند! و می گفتند این مساله مانع نمایش فیلم در 
جشنواره های خارجی خواهد ش��د. در صورتی که 
وقتی ما فیلم را به کمک سفارت عراق در تهران نشان 
دادیم، برخی مس��ؤولان عراقی از ش��دت احساس، 
گریه کردند. هرگونه ضعفی هم که این فیلم داشته 
باشد نمی توان منکر نگاه سالم و استراتژیک آن شد 
که در این ش��رایط سخت منطقه به دنبال نمایش 
تصویر درس��تی از کش��ور ایران و مردمان آن است. 
نمی دانم ش��اید برخی  افراد به دنبال ساخت آثاری 

هستند که غرب را خوب نشان دهد!
دل�دار: فیلم »تا آمدن احمد« روایتی صادقانه و دلی 
دارد و با وجود هر ضعفی نباید ارزش های فیلم را که 
بشدت ایرانی است، نادیده گرفت و در این سال ها نگاه 
ایرانی کمتر در آثار فیلمسازان ما وجود داشته است، 
چه بابت جنس قصه گویی تا مواردی که بش��دت در 
کارگردانی لحاظ ش��د. مثلا آثار آقای بیضایی خوب 
اس��ت اما تحت تاثیر سینمای کشورهای شرقی قرار 
دارد. به نظرم در آثار زنده یاد حاتمی و آقای حاتمی کیا 

می توان لحن ایرانی را پیدا کرد.

گفت وگوی »وطن امروز« با کارگردان، تهیه کننده و بازیگر فیلم »تا آمدن احمد«

گروهی سینمایی برای دفاع مقدس ایجاد کنند
خبر
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